

الحمد لله رب العالمين والصلاة والسلام على سيد المرسلين محمد وعلى آله وصحبه أجمعين.  
أما بعد:

فإن رسالة (جامع التفاسير رواية ودراية، جمعا ودراسة) مشروع عرض في قسم الدراسات الإسلامية، وقد قُسم بين الطلاب والطالبات بدءا بسورة الفاتحة، وكان موضوع بحثي لنيل درجة الماجستير في الكتاب والسنة الآيات (١٢٤ - ١٤١) من سورة البقرة، تحت إشراف سعادة الدكتور "هنا عبد الله أبو داود".

ويهدف المشروع إلى الوقوف على مصادر كتب التفسير، وتطور مناهجها، والجمع بين أقوال مؤلفيها، وسبر غور أمهات كتبهم، وتوظيف الجهود لإخراج موسوعة تفسير بمنهج علمي رصين.

ويشتمل البحث على مقدمة، وباين، وتحت كل باب فصول، وخاتمة. تضمنت المقدمة: سبب اختيار البحث وموضوعه وأهميته، وأهدافه ومنهجه، وخطته.

الباب الأول: اصطفاء الله - □ - لإبراهيم - □ - واصطفاء الإسلام ديناً، وفيه أربعة فصول:

الفصل الأول: ابتلاء الله - □ - لإبراهيم □ - ومكانة البيت الحرام وعظمة البلد الحرام، الآيات (١٢٤-١٢٦).

الفصل الثاني: رفع إبراهيم - □ - قواعد البيت وتضرعه إلى الله بالقبول، الآيات (١٢٧-١٢٩).

الفصل الثالث: فضائل إبراهيم - □ - وبيان عاقبة الإعراض عن ملته الآيات (١٣٠-١٣١).

الفصل الرابع: اصطفاء الله الإسلام ديناً لإبراهيم □ - - وأبنائه الآيات (١٣٢-١٣٤).  
الباب الثاني: مزاعم وأقاويل أهل الكتاب، وتضمن فصلين:

الفصل الأول: إبطال زعم أهل الكتاب بأن دينهم أفضل الأديان الآيات (١٣٥-١٣٨).  
الفصل الثاني: محاجة أهل الكتاب وإبطال أقاويلهم الآيات (١٣٩٠-١٤١) ويشتمل

كل فصل على مباحث، وتحت كل مبحث ثلاثة مطالب:

الأول: التفسير بالرواية. الثاني: التفسير بالدراية. الثالث: التفسير الجملي. وتحت كل

مطلب مسائل.

وخلص البحث إلى نتائج منها: الاصطفاء مرتبة عظيمة. وجوب التأدب مع الله في الدعاء وإخلاص التوكل عليه. خطاب أهل الكتاب بالحجة والمنطق. تحذير هذه الأمة مما وقع فيه غيرها.

وخلص إلى توصيات منها:

الحرص على خدمة القرآن والعلوم الشرعية، وحرص المهتم للاشتغال بالتفسير بأسلوب متميز يجمع بين السهولة والمنهج العلمي. اتباع أسلوب القرآن الكريم في خطاب المخالفين للدين.

وأخيرا ذيلت الرسالة بأهم الفهارس العلمية،،،  
وصلى الله على نبينا محمد وآله وصحبه وسلم.

Praise be to Allah, The Creator of all that exist, peace and blessing be upon the Master of the Creation “Prophet .”Mohammed

This is a Thesis that entitled “Exegeses Collection Narrated, Examined, Compiled and Studying” is projected had presented in Islamic Studies Section, and divided between students (male & female) beginning with Surrat Al-Fatiha, my research topic was to obtain Master’s Degree in The Book “Qur’an” & Sunnah Verses (124-141) Surrat Al-Baqarah, under supervision of Dr. “Hanaa .”Abdullah Abu-Dawood

The project aims to discover and analysis the resources of Interpretation Books, its subjects development, collecting between the Authors opinions and their books deep meanings, recruitment efforts to bring out an Interpretation Encyclopaedia with Sober Scientific .Approach

The research is include Introduction, Two Parts, each one has chapters, conclusion. The Introduction included reason of this research choice, topic, importance, and .goals, methodology, plan

First Part: Ibrahim election – as a prophet and Islam as :religion, with four chapters

Chapter One: Allah plagues “Test” Prophet Ibrahim (Peace be upon him) – Kaaba stature and greatness of its .(land, (Verses 124-126

Chapter Two: Creation of Prophet Ibrahim (Peace be upon him) to set of furniture for Kaaba and his prays to .(Allah to get approval, Verses (127-129

Chapter Three: Virtues of the Prophet Ibrahim (Peace be upon him) – and show the punish of back in his religion, .(Verses (130-131

Chapter Four: Election of Islam to be the religion of Prophet Ibrahim (Peace be upon him) and his sons, Verses .((132-134

Part Two: Allegations and Hearsays of the Book :Followers, which contains two chapters

Chapter One: Revocation of the Book Followers Allegations that their religion is the best one, Verses (135- .(138

Chapter Two: Polemics of the Book Followers, revocation their allegations, Verses (139-141) and each chapter contains studies, each study contains three :requests

First: Narrated Exegeses. Second: Examined Exegeses. Third: Statement Interpretation. Every request has .demands

The research has results as following: Election is a great class, should to be politeness when pray to Allah or ask him something. Talk to the Book Followers with argument and logic. Warning this nation “People” to not .been guilty like others

:Also, there were recommendations as following

Keen to serve The Qur’an and Sharia Sciences, leading the vim to give times to interpretation by elegance way that collects between easy and scientific approach. Follow the Qur’an in how to talk to others who are against Islam .or have another religion